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Het totaal aantal inwoners van Nederland 
groeit, desondanks zijn er ook gebieden waar de 
inwonersaantallen dalen. Het aantal jongeren daalt 
sterk, terwijl het aantal ouderen juist toeneemt. 

Krimp brengt grote uitdagingen rondom leefbaarheid met zich mee. Hoe 
houden we de krimpregio’s samen leefbaar? Hoe gaan we om met het 
verdwijnen van voorzieningen en hoe voorkomen we leegstand? Hoe 
spelen we optimaal in op veranderende behoeftes van onze inwoners? 

Samen omgaan met krimp
Omgaan met krimp vraagt om nieuwe manieren van denken en doen. 
Tijdens het Krimpcongres ‘De kracht van verbinding’ stonden deze 
centraal. Inwoners, ondernemers, wetenschappers, beleidsmakers en 
andere betrokkenen lieten zien hoe zij de handen ineen slaan om tot 
creatieve en innovatieve oplossingen te komen. 

De mensen en initiatieven die tijdens het Krimpcongres 2019 een podium 
kregen, bieden een andere blik op de krimp. Ze laten zien dat krimp niet 
per definitie negatieve associaties hoeft op te roepen, maar dat je er samen 
ook een positieve draai aan kunt geven. De enorme kracht, waarde en 
kwaliteiten die er in de provincie Groningen schuilen, weten zij als geen 
ander te benoemen én te benutten.

Krimpcongres 2019: 
De kracht van verbinding

De acht plaatsen waar het Krimpcongres 2019 
plaatsvond



,,Jongeren kunnen veel betekenen in de uitdagingen waar 
onze regio voor staat. Zolang we maar blijven investeren in 
hun educatie en creativiteit.”

Dick Bruinsma       



80% van de jongeren 
vertrekt naar steden

Investeren in jongeren
Locatietheatergezelschap PeerGrouP 
verwelkomt de bezoekers van het 
Krimpcongres met muziek uit hun voorstelling 
Rise of the Blue City. 

Op het water van het Oldambtmeer voerden zij 
deze voorstelling afgelopen zomer op, samen met 
jongeren uit Oost-Groningen. Om te ontdekken 
hoe deze jongeren intrinsiek waren te motiveren 
om mee te doen, dompelde PeerGrouP zich onder 
in hun belevingswereld. Door onder meer naar 
middelbare scholen te gaan, leerde ze de jongeren 
steeds beter kennen en begrijpen.

Dirk Bruinsma, artistiek leider van PeerGrouP, 
weet pakkend onder woorden te brengen waar 
de jongeren mee worstelen: ,,Oost-Groningen 
is een gebied dat te maken heeft met slechte 
statistieken en negatieve vooroordelen. Wat 

doet het met je als je opgroeit in een regio waar 
iedereen iets van vindt? Hoe beïnvloeden deze 
labels je perspectief op de wereld? De ene jongere 
voelt een afstand tot de rest van Nederland en 
keert naar binnen, terwijl de andere niet kan 
wachten om te vertrekken.”

Door samen te werken met de Oost-Groninger 
jongeren ontdekte Bruinsma al gauw hoeveel 
zij te bieden hebben. ,,Jongeren kunnen 
verbindingen leggen tussen verleden en heden. 
Tussen identiteit, nostalgie en innovatie. 
Ze kunnen daarom veel betekenen in de 
uitdagingen waar onze regio voor staat. Zolang 
we maar blijven investeren in hun educatie en 
creativiteit”, bepleit Bruinsma.

Waardering voor alle delen van Nederland
Bettina Bock, bijzonder hoogleraar leefbaarheid 
en bevolkingsdaling, presenteerde tijdens het 

Krimpcongres de bundel ‘Land in samenhang: 
krimp en regionale kansengelijkheid’. Deze 
uitgave van het ministerie van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties (BZK) en 
Platform31 bevat wetenschappelijke essays 
die een prikkelend perspectief bieden op het 
Nederlandse beleid op krimp en groei. Het 
neemt vooroordelen weg en brengt een breed 
scala aan kansen en oplossingen rondom 
bevolkingskrimp in beeld.

We hebben heel Nederland nodig bij het 
oplossen van een groot vraagstuk als de krimp, 
maakt Bock duidelijk. ,,Als wij willen dat 
mensen zich inzetten voor de toekomst van 
een gebied, dan moeten zij ook zien dat andere 
mensen bereid zijn om in de toekomst van dat 
gebied te investeren. We moeten uitstralen 
dat alle delen van Nederland er toe doen en 
kansenongelijkheid tegengaan”, aldus Bock.

,,We moeten uitstralen dat alle delen van Nederland 
er toe doen en kansenongelijkheid tegengaan.”

 - Bettina Bock - 

 ,,Als het decor goed is,
dan is er alle aanleiding om te blijven.”

-  Michel Huisman  -



Het eerste exemplaar van de bundel 
overhandigde Bock aan Hans Tijl, directeur Geo 
en Bijzondere Projecten, en Tjeerd van Dekken, 
gedeputeerde van Groningen. 

Beide heren benadrukten het belang van 
waardering voor alle delen van Nederland, door 
Den Haag en door de rest van het land. 

Genereren van waarde
Met een pakkend verhaal, een vleugje humor 
en sprekende beelden sluit Michel Huisman, 
kunstenaar en bedenker van het Maankwartier, 
het ochtendprogramma van het Krimpcongres 
af. Hij zet het publiek aan het denken over wat 

waarde is en op basis van welke waarden we 
keuzes maken. Staat het genereren van waarde 
of het genereren van winst voorop?

In zijn verhaal neemt hij ons mee naar zijn 
thuishaven Heerlen, waar ook sprake is van 
krimp. Eerdere keuzes op het gebied van 
ruimtelijke ordening en ontwikkeling zijn hier op 
basis van de verkeerde waarden gemaakt. Het 
winstoogmerk stond voorop en niet de verrijking 
van de omgeving. Door de strakke, grijze en 
goedkope gebouwen verloor het gebied, naar 
Huismans mening, langzamerhand haar charme 
en haar ziel.

Met het Maankwartier wil Huisman deze 
ontwikkeling in Heerlen keren. Dit nieuwe 
stadsdeel verbindt het noordelijk en zuidelijk 
deel van de stad door middel van een nieuw NS 
station. ,,Het Maankwartier is het geneesmiddel 
voor Heerlen. De elementen in het gebied spelen 
in op emotie. Door het groen, de lichtval en de 
prachtige architectuur kijk je je ogen uit”, vertelt 
Huisman. Hij sluit af: ,,Als het decor goed is, dan 
is er alle aanleiding om te blijven.” 



80% van de jongeren 
vertrekt naar steden

Vanaf het begin van deze eeuw werd het voelbaar: de regio 
Oost-Groningen ontgroent, vergrijst en krimpt in aantal 
huishoudens. Het Regionaal Woon- en Leefbaarheidsplan 
speelt in op deze ontwikkelingen en houdt de regio leefbaar 
en toekomstbestendig.

Gebiedsgerichte aanpak
Een mooie woon- en leefomgeving voor alle Oost-Groningers. 
Dat is het doel van het Regionaal Woon- en Leefbaarheidsplan 
(RWLP). Het RWLP is een samenwerkingsverband van zes 
gemeenten uit Oost-Groningen, de Provincie Groningen, 
woningcorporaties en zorgpartijen. Momenteel richten zij zich 
op het verbeteren van de particuliere woningvoorraad, zodat 
deze beter aansluit bij de behoeften in de krimpende regio. 

,,In Oost-Groningen hebben we te veel woningen 
voor te weinig mensen. En we verwachten dat dit 
in de toekomst alleen nog maar zal toenemen”, 
vertelt Theo Adema, Projectleider Wonen bij 
het RWLP. ,,Bovendien is er sprake van een 
kwalitatieve mismatch. Er zijn bijvoorbeeld 
huizen die op de verkeerde plek staan, met een 
te grote afstand tot voorzieningen. Ook zien we 
woningen van slechte kwaliteit. Of woningen die 
niet aansluiten op de nieuwe woonbehoeften.” 
Met een gebiedsgerichte aanpak houdt het RWLP 
de regio leefbaar. Programmamanager Bart 
Gorter licht toe: ,,In ieder dorp bekijken we: hoe 
staat het dorp er nu voor, welke ontwikkelingen 
zien we op ons afkomen en hoe zou het er in 

2030 uit moeten zien? Op basis daarvan bepalen we in 
samenspraak met de bewoners een integrale benadering voor 
een wijk of dorp en de bijbehorende voorzieningen.”

Duurzaamheidsmaatregelen nemen
Het verduurzamen van de woningvoorraad is een belangrijk 
speerpunt van het RWLP. Samen met inwoners van 
verschillende plaatsen in Oost-Groningen bespreken ze bij wie 
welke duurzaamheidsmaatregelen interessant zijn.

,,Verduurzamen van een woning gaat in eerste instantie 
over isoleren van de woning”, vertelt Adema. ,,De volgende 
uitdaging, en dat geldt voor heel Nederland, is om de 
warmtevoorziening duurzaam te maken. Het is nog enorm 
zoeken hoe je de cv-ketel, het gas, eruit krijgt. Dit vraagt vaak 
om een grotere investering, bijvoorbeeld in een warmtepomp. 
Tegelijkertijd zijn duurzame energiebronnen nog volop in 
ontwikkeling. Veel mensen vragen zich af waar het naartoe 
gaat en waar ze het beste in kunnen investeren.”

Om inwoners van Oost-Groningen meer duidelijkheid te 
geven over de maatregelen die ze kunnen nemen, biedt het 
RWLP een energiescan en energiecoaching aan. Gorter legt 
uit: ,,We gaan met mensen in gesprek over waar ze het beste 
mee geholpen zijn. LED-lampen, radiatorfolie of tochtstrips 
kunnen bijvoorbeeld een eerste stap zijn, gecombineerd 
met bepaalde isolerende maatregelen zoals dubbel glas of 
vloerisolatie. Dankzij onze energiescan weet je van te voren 
precies welke investering dit vraagt én wat het je oplevert qua 
energiebesparing.” 

Theo Adema

Bart Gorter

Verduurzamen van de woningvoorraad in 
Oost-Groningen



Bewoners bewust maken
In de drie jaar waarin het RWLP nu actief is, 
scherpen ze hun aanpak steeds verder aan. 
Dankzij verschillende pilots weten ze inwoners 
steeds beter te bereiken. In Oude Pekela trokken 
ze met een mobiele winkel de wijken in. Hier 
konden mensen terecht voor meer informatie 
over bijvoorbeeld dubbel glas of vloerisolatie. 
Daarmee wisten ze echter maar een kleine groep 
mensen te bereiken.

In Vlagtwedde pakten ze het daarom anders aan. 
Adema licht toe: ,,We schreven 400 huishoudens 
aan met de vraag of ze interesse hebben in een 
energiescan. Daarvan gaven 75 huishoudens aan 
interesse te hebben en daar zijn we vervolgens 
langs gegaan. Zo bereikten we al meer mensen, 
maar nog steeds vooral de mensen die al bewust 
zijn.”

In Musselkanaal benadert het RWLP mensen 
die nog amper bezig zijn met duurzaamheid, 
een wens van het dorp zelf. De pilot is daar net 
van start gegaan. Adema: ,,Hier selecteerden we 
100 huishoudens met een hoge energierekening, 
waar dus veel te besparen is. Daar bellen we nu 
actief aan.” 

Op excursie naar Oude Pekela en Muntendam
Tijdens het Krimpcongres konden bezoekers in 
Oude Pekela en Muntendam kennismaken met 
en meedenken over de gebiedsgerichte aanpak 
van het RWLP. Dat leverde interessante tips 

op. ,,Iemand uit de gemeente Berkelland in de 
Achterhoek, ook een krimpregio, viel het op dat 
we de nadruk leggen op het energieverhaal. Zij 
vertelde dat ze daar het gesprek met inwoners 
breder insteken. Vrijwilligers uit de dorpen zelf 
worden opgeleid om een algemeen woongesprek 
met hun buurtgenoten voeren. Hoe zien zij hun 
woontoekomst en wat hebben ze daarvoor nodig? 
Daarmee kom je niet alleen makkelijker binnen, 
maar sluit je ook beter aan op de wensen en 
behoeften van de inwoners,” vertelt Adema.

Kritische geluiden waren er ook tijdens de 
excursies. Ontlok je geen investeringen in 
woningen die op korte termijn misschien niet 
meer nodig zijn? ,,Deze afweging moet iedere 
huiseigenaar zelf maken. Een investering moet 
passen bij je woontoekomst. Woon je hier nog 
zo’n vijf tot zeven jaar, dan zou ik het zeker doen. 
Ben je van plan om volgend jaar te verhuizen? 
Vraag je dan af of je de investering terugziet 
in de woningwaarde”, reageert Adema. ,,Het 
mooiste is als de investeringen een fi jnere 
woning opleveren en een besparing, voor zowel je 
portemonnee als onze aardbol.”



80% van de jongeren 
vertrekt naar steden

Delfzijl wordt flink onder handen genomen. De havenstad wil ondanks de 
bevolkingsdaling een levendige, gezellige en mooie stad blijven. En haar unieke 
kwaliteiten beter benutten. 

Beginnen bij bewustwording 
De gemeente Delfzijl is er inmiddels al aardig in geslaagd om hun havenstad op te 
knappen. Maar dat ging niet vanzelf. IJzebrand Rijzebol, CDA-wethouder in Delfzijl, 
licht toe: ,,Het begint met bewustwording. Beseft men wel wat er aan de hand is? Som-
migen ontkennen eerst de krimp of verwachten dat het vrij makkelijk op te lossen is. 
Zodra mensen beseffen dat het grote gevolgen heeft die we alleen 
samen aan kunnen pakken, kun je pas een volgende stap zetten.”

Deze volgende stap is intussen gezet. Het draagvlak onder de 
plaatselijke winkeliers en bevolking groeide, waardoor er in Delf-
zijl een grote slag is gemaakt. De focus ligt op centraliseren en het 
versterken van de winkelkern, bedoeld om leegstand tegen te gaan. Daarnaast gaan de 
randen van Delfzijl verdunnen. Het verdwijnen van hoogbouw en meer grondgebon-
den woningen zorgen ervoor dat je hier straks parkachtig kunt wonen.

Transformatie van de havenstad
Het maritieme karakter van de historische havenstad is in de loop der jaren langzaam 
verdwenen. Dit kwam onder meer door de stapsgewijs verhoogde zeedijk, die de stad 

van de Waddenzee scheidde. ,,Als je in de stad liep, had je niet door dat 
het aan een haven lag. En als je in de haven liep, besefte je niet dat je bij 
het stedelijk centrum zat”, vertelt Rijzebol. Om het centrum en de kust 
weer meer aan elkaar te verbinden, is de transformatie van Delfzijl nu in 
volle gang.  
Een havenstad die leeft, dat heeft Rijzebol voor ogen: ,,We zijn al aardig 
op weg, maar het is een blijvend proces. De krimp gaat door, dus ons 
werk zit er nog niet op.”Ijzebrand Rijzebol

“We zijn al aardig op weg, maar 
het is een blijvend proces.”

Naar een historische haven-
stad die leeft





Omgebouwd 
naar woondorp
Nu Ulrum een 
echt woondorp is, 
heeft een deel van de 
winkelpanden een nieuwe 
bestemming gekregen. 
Zo is een oude fietsenwinkel 
omgebouwd tot een moderne woning. 
De grote ramen van de etalage zijn nu strakke, 
witte muren met kleinere ramen. Andere panden hebben 
hun etalages behouden. De mensen die er in zijn getrokken, 
hebben er creatieve bestemmingen voor gevonden. Zoals een 
kunstenaarsstel dat de voormalige etalage als vitrine voor hun 
kunstwerken gebruikt.

Investeren in nieuwe woonbehoeften
De ontwikkelingen in Ulrum brachten nieuwe 
woonbehoeften met zich mee. Zo steeg de vraag 
naar levensloopgeschikte woningen en werd er 
ingezet op de verduurzaming van huizen. Van 
der Heide, secretaris van de stichting Ulrum 
2034, licht toe: ,,Dankzij subsidies konden 

Inwoners houden 
Ulrum samen 
leefbaar

Ulrum was ooit een welvarend dorp met talrijke 
voorzieningen. Hans van der Heide, die er al ruim veertig jaar 
woont, kan het zich nog goed herinneren. ,,Zo’n vijftien jaar 
terug hadden we hier alles. Je kunt het zo gek niet bedenken. 
Je hoefde het dorp niet uit om boodschappen te halen, maar 
dat deden mensen uiteindelijk wel. Ze werden mobieler en 
gingen toch liever naar die grotere supermarkt verderop.”

Minder inwoners en minder voorzieningen
Langzamerhand verdwenen er steeds meer voorzieningen 
en het inwonersaantal van Ulrum ging verder omlaag. De 
dorpsbewoners stonden daarmee voor de uitdaging: hoe 
houden we ons dorp leefbaar? Ze namen het heft in eigen 
handen en startten in 2012 officieel het project Ulrum 2034. 
Met allerlei deelprojecten, gericht op zowel de sociale als 
fysieke infrastructuur, wisten zij het dorp nieuw leven in te 
blazen.

Inwoners die het heft in eigen handen nemen en 
samen een krimpend dorp nieuw leven inblazen. 
Dat gebeurde in het Noord-Groningse Ulrum.



mensen een deel van de investering in hun huis terug krijgen. 
Op die manier zijn allerlei woningen in Ulrum opgeplust en 
verduurzaamt.”

,,Bewoners mochten zelf kiezen welke investering ze precies 
deden. Sommige bewoners maakten hun woning gelijkvloers, 
anderen kozen voor zonnepanelen. Alle werkzaamheden zijn 
verricht door lokale aannemers, die hun omzet daardoor flink 
zagen stijgen.”

Een waardevolle ontmoetingsplaats
Het creëren van een ontmoetingsplaats was 

daarnaast een belangrijk speerpunt voor de 
inwoners van Ulrum. Het had nogal wat 

voeten in de aarde om hier een geschikt 
pand voor te vinden, maar inmiddels is 

dat gelukt.

Met gepaste trots verwelkomt 
Van der Heide de bezoekers 

van het Krimpcongres in 
het nieuwe dorpshuis 

aan de Kerkstraat 
12. Hier 

kunnen inwoners iedere dag terecht voor een kopje koffie en 
een praatje. De GGD is erin gevestigd, evenals een diëtiste en 
de Dorpsondersteuner. Regelmatig zijn er lezingen en andere 
activiteiten. Ook is hier het Maatjesproject tegen eenzaamheid 
gestart, dat verschillende ouderen aan elkaar verbindt. 

Uitwisselen van ervaringen
Tijdens het Krimpcongres was er veel ruimte voor het uitwisselen 
van ervaringen, wat Van der Heide belangrijk vindt. ,,Een dag 
als deze zorgt ervoor dat we van elkaar kunnen leren. Door onze 
ervaringen te delen, hoeven we het wiel niet steeds opnieuw uit te 
vinden.”

En dat er van de inwoners van Ulrum veel valt te leren, mag 
duidelijk zijn.

,,Allerlei woningen in Ulrum zijn 
opgeplust en verduurzaamd. 
Bewoners mochten zelf kiezen 
welke investering ze precies 
deden.”



Middelbare scholieren van de Ubbo Emmius 
scholengemeenschap in Stadskanaal maakten 
video’s tijdens het Krimpcongres. Ze legden 
de excursies naar de verschillende Groninger 
plaatsen vast en monteerden ook de beelden zelf 
(tijdens de busreis terug!). Bekijk hun vlogs en 
ontdek hoe zij de dag beleefden.

Videoverslagen van de leerlingen 
van Ubbo Emmius in Stadskanaal 

Verduurzamen goedkope particuliere 
woningvoorraad

MUNTENDAM

Concentratie onderwijs en zorg

winsum

Gebiedsgerichte aanpak

delfzijl



Gebiedsgerichte aanpak centrum en woning-
voorraad

Bewonersinitiatief

onderdendam

pekela ulrum

Retailaanpak

oldambt

Zorgzame dorpen Groningen

Helaas is er geen vlog beschikbaar.





Een unieke plek waar verschillende generaties samenkomen en van elkaar leren. Dat wordt 
de Tirrel in het Noord-Groningse Winsum. Het project laat zien dat krimp niet negatief hoeft 
te zijn, maar juist nieuwe deuren opent.

Ontmoeten, verbinden en verrijken
De Tirrel kreeg in de afgelopen twee jaar langzamerhand meer vorm. Zorginstelling De Hoven, 
twee schoolbesturen en gemeente Het Hogeland namen het initiatief voor het project en werkten 
nauw samen om hun ambities te verwezenlijken. Inmiddels staat hun visie als een huis, volgens 
Jannie Nijlunsing, bestuurder van zorginstelling De Hoven: ,,Bij de Tirrel draait alles om ontmoe-
ten, verbinden en verrijken. Het is niet simpelweg een verzamelgebouw, maar laat verschillende 
generaties elkaar versterken.”

Een uniek gebouw
Volgend jaar gaat de eerste paal van de Tirrel de grond in. Het wordt een unieke plek waar 
kinderen zich ontwikkelen, kwetsbare ouderen wonen of revalideren en waar sport, cultuur en 
ontspanning elkaar ontmoeten. Maar niet alleen wat er ín het gebouw gaat gebeuren is bijzonder, 
het gebouw zelf is dat ook. ,,We willen circulair bouwen”, vertelt Nijlunsing. ,,Het is een flinke uit-
daging om het gebouw volledig CO2-neutraal te maken, maar daar zetten we wel op in. Bovendien 
willen we oud materiaal hergebruiken, afkomstig van huizen die zijn getroffen door de aardbevin-
gen.”

Voorbeeld voor heel Nederland
Waar krimp vaak een negatieve bijklank heeft, laat de Tirrel juist zien dat je het ook een positieve 
draai kunt geven. Hier brengt het verschillende partijen namelijk bij elkaar. Samen moesten ze 
op zoek naar innovatieve oplossingen, die de regio uiteindelijk veel gaan brengen. Nijlunsing: ,,We 
hebben elkaar nodig om onze regio leefbaar te houden en moeten dingen anders aanpakken dan 
voorheen. Dat vraagt om lef, los durven laten en fouten durven maken. Als dat lukt, dan kunnen 
we een voorbeeld zijn voor heel Nederland.”

Elkaar versterken door de Tirrel 
in Winsum



In Winschoten werken overheid en ondernemers 
nauw samen om de binnenstad bruisend te 
houden. Ze doen er alles aan om hun positie als 
tweede winkelstad van de provincie Groningen te 
behouden.

Snelst teruglopende leegstand
Samen met ondernemers richtte de gemeente 
Oldambt zich de afgelopen jaren onder meer op 
het tegengaan van leegstand en het compacter en 
bruisender maken van het centrum. En met succes. 
Erich Wünker, VVD-wethouder van gemeente 
Oldambt, vertelt: ,,Winschoten staat inmiddels in 
de top 3 van Nederlandse steden met de snelst 
teruglopende leegstand. Daar ben ik heel blij mee. 
Maar dat betekent niet dat we er al zijn, leegstand 
blijft een aandachtspunt.”

Aantrekkelijke winkelstad blijven
Winschoten is de tweede winkelstad van de provincie 
Groningen, maar het is een uitdaging om deze 

retailpositie te behouden. Door de 
krimp en de digitalisering loopt het 
winkelende publiek namelijk terug. 
,,We hebben hierover goede tips 
ontvangen van de mensen die 
Winschoten tijdens het Krimpcongres 
bezochten, waarvoor we dankbaar 
zijn”, vertelt Wünker. ,,Volgens hen 
kan de winkelstraat meer gezelligheid 

en warmte gebruiken. Bezoekers uitnodigen om te 
blijven hangen, kan met meer groen en meer horeca 
met terrasjes, hoorden we ook.”

MKB-vriendelijkste gemeente
In 2022 wil Oldambt de MKB-vriendelijkste 
gemeente van Groningen zijn. Hoe ze dat gaan 
bereiken? Wünker vertelt: ,,We hebben bijvoorbeeld 
een Ondernemersloket, waardoor ondernemers 
voor allerlei diensten op één plek terechtkunnen. 
Daarnaast willen we het verkrijgen van vergunningen 
makkelijker maken.” 

In gesprek blijven met ondernemers is voor de 
gemeente bovendien belangrijk. “We gaan regelmatig 
op bedrijfsbezoek bij een ondernemer en halen actief 
feedback op. Daarnaast organiseren we sessies waar 
verschillende ondernemers met elkaar in gesprek 
gaan over een actueel onderwerp. Waardevol voor de 
ondernemers én voor ons.”

Samen doen
Het blijft een uitdaging om optimaal in te spelen op 
regionale ontwikkelingen, ook voor Oldambt. Toch 
heeft Wünker er het volste vertrouwen in, mits we 
het samen doen. ,,Het gaat wel eens moeizaam om de 
neuzen dezelfde kant op te krijgen, maar gelukkig lukt 
dat tot nu toe steeds weer”, vertelt hij. ,,Uiteindelijk 
moeten we het toch samen doen en niet ieder voor 
zich. Zeker in deze tijd en in deze regio.”Erich Wünker

Samen de binnenstad van Winschoten 
bruisend houden





Erika Eilander

dr. Richard Jong-A-Pin

,,De Dorpsondersteuner verhoogt het welzijn 
van zorgvragers en vrijwilligers en helpt 

burgers om betere beslissingen te nemen.”



Door het wegvallen van voorzieningen in Groninger 
dorpen en veranderingen in de zorgsector staat de 
kwaliteit en bereikbaarheid van de zorg onder druk. 
Bovendien neemt de vraag naar informele zorg 
toe. Hoe kun je hier als dorp het beste in voorzien? 
In Onderderdam doen ze dat met behulp van een 
Dorpsondersteuner.

Aanspreekpunt voor bewoners
Sinds enkele maanden is Erika Eilander de 
Dorpsondersteuner van Onderdendam. Ze is hét 
aanspreekpunt voor bewoners met hulpvragen. Afhankelijk 
van de vraag koppelt Eilander de bewoner aan een 
vrijwilliger die hulp kan bieden of aan een professionele 
organisatie. Zo brengt zij vraag en aanbod bij elkaar. 

Wat levert de Dorpsondersteuner op?
Een Dorpsondersteuner heeft zowel economische als 
maatschappelijke waarde. Namens de Aletta Jacobs School 
of Public Health doet dr. Richard Jong-A-Pin hier onderzoek 
naar. Tijdens het Krimpcongres presenteerde hij in 
Onderdendam de eerste resultaten van zijn onderzoek: ,,Een 
Dorpsondersteuner verlaagt de werkdruk van een huisarts 
en kan vroegtijdig problemen signaleren en aanpakken, 
wat hoge kosten op de lange termijn voorkomt. Bovendien 
verhoogt de Dorpsondersteuner het welzijn van zorgvragers 

en vrijwilligers en ze helpt burgers om betere beslissingen te 
nemen.” 

Antwoord op veranderende zorgvraag
In Groningen hebben inmiddels vier dorpen een 
Dorpsondersteuner, op initiatief van de bewoners. De 
Dorpsondersteuners maken deel uit van het netwerk 
Zorgzame Dorpen Groningen, dat bewonersinitiatieven 
rondom informele zorg aan elkaar verbindt. Door ideeën, 
kennis en ervaring uit te wisselen, versterken de dorpen 
elkaar op het gebied van zorg. Samen zoeken ze zo naar een 
passend antwoord op de veranderingen in de zorg en het 
wegvallen van voorzieningen.

Duurzaam inbedden in zorgsysteem
Het is echter nog een uitdaging om dit soort projecten 
duurzaam in te bedden in ons zorgsysteem. Nu 
draaien ze vaak op tijdelijke subsidies. 
Gert Noordhoff, Senior Beleidsmaker 
Leefbaarheid bij de Provincie Groningen, maakt 
zich hier hard voor. ,,Uiteindelijk willen we een 
duurzaam zorgsysteem dat past bij de provincie 
Groningen. Voor projecten en activiteiten 
die de provincie leefbaar houden, zoals de 
Dorpsondersteuner, hebben we daarom grote 
interesse.”

Dorpsondersteuner verbindt vraag aan 
aanbod in Onderdendam

Gert Noordhoff



Mede mogelijk gemaakt door:


